
Firmy farmaceutyczne o przejrzystych
zasadach

Zdzis³aw Sabi³³o (na zdjêciu) kie-
ruje Zwi¹zkiem Pracodawców Inno-
wacyjnych Firm Farmaceutycznych
INFARMA, który przygotowa³
i przedstawi³ projekt nowelizacji usta-
wy Prawo farmaceutyczne. Zdaniem
projektodawców obecnie nie ma
przejrzystego i skutecznego systemu
prawnego, który w³aœciwie reagowa³-

by w sytuacji wyst¹pienia dzia³añ niepo¿¹danych leków oraz
wykrycia wad leków powsta³ych w trakcie produkcji. Wed³ug
projektu firma farmaceutyczna w razie wyst¹pienia ciê¿kiego
dzia³ania niepo¿¹danego leku nie tylko musia³aby poinformo-
waæ administracjê publiczn¹ o tym fakcie (jak jest obecnie), ale
i zaproponowaæ zarówno tymczasowe œrodki bezpieczeñstwa,
które zamierza³aby zastosowaæ, jak i propozycje treœci komuni-
katów informacyjnych, które przekazane by³yby do lekarzy, far-
maceutów i pacjentów. 

6 menedżer zdrowia lipiec 5/2008

fo
t. 

D
zi

ki

Coraz wiêcej oskar¿onych w aferze LFO
Halina Wasilewska-Trenkner (na zdjê-

ciu) pojawi³a siê w krêgu oskar¿onych
w aferze Laboratorium Frakcjonowania
Osocza (LFO). Prokuratura Okrêgowa
w Tarnobrzegu oskar¿y³a by³¹ wicemini-
ster finansów w kilku rz¹dach, a obecnie
cz³onkiniê Rady Polityki Pieniê¿nej o nie-

dope³nienie obowi¹zków, w wyniku czego Skarb Pañstwa stra-
ci³ blisko 26 mln dolarów. Wed³ug prokuratury Halina Wasi-
lewska-Trenkner jako podsekretarz stanu nie dope³ni³a obo-
wi¹zków w zakresie spraw maj¹tkowych Skarbu Pañstwa
przy udzielaniu porêczeñ i gwarancji Skarbu Pañstwa, parafo-
wa³a bowiem w czerwcu 1997 r. projekt umowy o udzieleniu
porêczenia miêdzy ministrem finansów a spó³k¹ LFO. Dziêki
temu porêczeniu LFO otrzyma³o gwarancje Skarbu Pañstwa
oraz kredyt z Kredyt Banku reprezentuj¹cego konsorcjum ban-
kowe. Spó³ka LFO, która jako jedyna w kraju mia³a produko-
waæ leki z osocza krwi, zaci¹gnê³a w 1997 r. na budowê fabry-
ki kredyt. Gwarancji w 60 proc. udziela³ zaœ ówczesny rz¹d
W³odzimierza Cimoszewicza. Zamiast fabryki wybudowano
jednak tylko dwie hale. Produkcja nigdy nie ruszy³a, a spó³ka
kredytu nie sp³aci³a. Banki wyegzekwowa³y ju¿ od Skarbu Pañ-
stwa prawie 61 mln z³.
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Reforma KRUS tu¿, tu¿?
Waldemar Pawlak (na zdjêciu), wicepremier i minister gospodarki

zapowiedzia³, ¿e rz¹d jeszcze przed wakacjami zajmie siê zmianami
w ustawie o Kasie Rolniczego Ubezpieczenia Spo³ecznego.

Reforma KRUS to jedna z kwestii, w której na ogó³ zgodna koali-
cja PO-PSL nie potrafi dojœæ do porozumienia. Jest zgoda na to, by
pewne grupy rolników zaczê³y p³aciæ sk³adki na ubezpieczenie zdro-
wotne i emerytalne, nie by³o do tej pory porozumienia co do tego, któ-

re. Pawlak powiedzia³, ¿e podczas spotkania klubu PSL z premierem Donaldem Tuskiem
pod koniec czerwca ludowcy mówili o potrzebie pilnych zmian w ustawie o KRUS
w dwóch sprawach – p³atnoœci sk³adek dla rolników, którzy maj¹ du¿e gospodarstwa, oraz
uregulowania sytuacji osób, które oprócz gospodarstwa maj¹ dodatkowe zatrudnienie.

£¹cznie sk³adka kwartalna (sic!) na ubezpieczenie emerytalno-rentowe oraz chorobo-
we, wypadkowe i macierzyñskie rolnika wynosi 257 z³. Rolnicy op³acaj¹ j¹ w takiej
wysokoœci niezale¿nie od tego, czy maj¹ du¿e gospodarstwo, czy te¿ kilka hektarów mar-
nej ziemi. Nie op³acaj¹ sk³adki na ubezpieczenie zdrowotne. W tym roku podatnicy do³o-
¿¹ do sk³adek rolników ok. 15 mld z³.
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Bêd¹ koordynatorzy 
przeszczepieñ

Prof. Piotr Kaliciñ-
ski (na zdjêciu), znako-
mity chirurg dzieciêcy-
-transplantolog, stanie
na czele zespo³u opra-
cowuj¹cego noweliza-
cjê ustawy transplanta-
cyjnej. Jedn¹ z najwa¿niejszych zmian ma
byæ nakaz wprowadzenia koordynatorów
przeszczepieñ do ka¿dego szpitala. Takie
rozwi¹zanie zastosowa³a Hiszpania i w efek-
cie jest to kraj o najwy¿szym wspó³czynniku
przeszczepieñ na œwiecie. 

Liczba pacjentów, którzy oczekuj¹
na przeszczepienie narz¹du, stale roœnie.
Obecnie w Polsce jest ich ok. 2 tys. Jed-
nak wg statystyk, liczba narz¹dów pobie-
ranych od zmar³ych dawców jest w na-
szym kraju znacznie mniejsza od potrzeb.
W ubieg³ym roku w Polsce wykonano
o 45 proc. mniej przeszczepieñ narz¹dów
od osób zmar³ych ni¿ w latach ubieg³ych.
Równie¿ w pierwszej po³owie 2008 r. nie
odnotowano poprawy sytuacji. Wp³yw
na taki spadek mia³y zarówno fa³szywe
publikacje medialne o rzekomym celo-
wym usypianiu pacjentów w celu pobra-
nia od nich narz¹dów, jak i wrzawa wokó³
aresztowania dr. Miros³awa Garlickiego.
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– Nie chcę być nieuprzejma, ale w ciągu kilku miesięcy zostało

złożonych kilka projektów... 

– Znam dokładną liczbę przedłożeń rządowych projektów

ustaw w tym roku: trzy, z tego dwa dotyczą zmiany nazwy

akademii medycznej na uniwersytet medyczny. 

(wymiana zdań między posłanką PO Elżbietą Łukacijewską a Bolesławem

Piechą z PiS podczas Sejmowej Komisji Zdrowia 12 czerwca 2008 roku)



Janusz Kochanowski (na zdjêciu), rzecznik praw obywatel-
skich, zorganizowa³ kolejn¹ dyskusjê ekspertów o reformie ochro-
ny zdrowia. Spotkanie z pewnoœci¹ nie doprowadzi³o do nag³ego
wyznaczenia kierunków naprawy tego sektora. Przyczyni³o siê
jednak do zwrócenia uwagi na pewn¹ mitologizacjê niektórych
pomys³ów, pojawiaj¹cych siê w debacie publicznej.

Tym razem tematem spotkania, które odby³o siê 25 czerwca br.,
by³y prywatne ubezpieczenia zdrowotne. Kij do mrowiska w³o¿y³ dr
Adam Kozierkiewicz, który postawi³ klarowne pytanie: czy warto?

Pytanie postawi³ na koñcu swojej prezentacji, podczas której
przedstawi³ analizê danych na temat wp³ywów i wydatków firm ubez-
pieczeniowych w Polsce. Wielkoœæ rynku ubezpieczeñ na ¿ycie i po-
zosta³ych (komunikacyjne itp.) w Polsce stale roœnie. W 2005 roku
firmy ubezpieczeniowe zebra³y ze sk³adek ogó³em 27 mld z³ brutto,
rok póŸniej – 34 mld z³, w 2007 roku – ponad 47 mld z³. Na co ubez-
pieczyciele przeznaczaj¹ wp³ywy ze sk³adek? Chcia³oby siê powie-
dzieæ, ¿e na wyp³atê odszkodowañ. Oczywiœcie tak, ale nie tylko.

Jak powiedzia³ Kozierkiewicz, na dzia³alnoœæ lokacyjn¹ (czyli
lokaty na rachunkach, zakup obligacji, akcji i nieruchomoœci) fir-
my ubezpieczeniowe przeznaczaj¹ ok. 27 proc. wp³ywów ze sk³a-
dek, wydatki administracyjne to 9 proc. wp³ywów ze sk³adek,
akwizycja – 12 proc. – Odsetek wyp³at lub œwiadczeñ dla ubezpieczo-
nych nie przekracza 40 proc. zebranych sk³adek – podkreœli³ Adam
Kozierkiewicz.

Jednym z powodów tak wysokich wydatków ubezpieczycieli
na cele inne ni¿ wyp³aty œwiadczeñ czy odszkodowañ jest koniecz-
noœæ reasekuracji. 

Pod rozwagê dla decydentów
w ochronie zdrowia, którzy bêd¹ chcie-
li wprowadziæ ubezpieczenia prywatne,
nale¿y zatem poddaæ jedno z rozwi¹-
zañ amerykañskich. Otó¿ w USA
przez kilkadziesi¹t lat funkcjonowa³y
ubezpieczenia zdrowotne sektora Ma-
naged Care, którym w dopiero w latach
80. nadano spójn¹ formu³ê prawn¹.
Cech¹ charakterystyczn¹ tych organi-
zacji jest brak koniecznoœci tworzenia
rezerw, co skutkuje znacznie ni¿szymi
kosztami. Ponadto organizacje mana-
ged care odesz³y od zarz¹dzania ryzykiem w kierunku zarz¹dzania
us³ugami. 

I jeszcze: organizacje managed care, w odró¿nieniu od klasycz-
nych ubezpieczeñ, stosuj¹ motywacje finansowe dla œwiadczenio-
dawców, maj¹ce ich sk³oniæ do oszczêdnego wykorzystywania za-
sobów (porad specjalistów, us³ug szpitalnych oraz leków),
wprowadzaj¹ kontrole i koniecznoœæ uzyskiwania zgody na wyko-
nywanie kosztowniejszych procedur, a tak¿e systemy nadzoru
nad praktyk¹ kliniczn¹ lekarzy oraz kosztami ich dzia³ania.

Nie pierwszy raz rzecznik praw obywatelskich zabiera siê za de-
baty dotycz¹ce ochrony zdrowia. Jak wyjaœni³, ta dziedzina znajduje
siê w polu jego szczególnego zainteresowania ze wzglêdu na trudno-
œci z reformowaniem ochrony zdrowia i wynikaj¹c¹ z tego powodu
niemo¿noœæ realizacji praw obywatelskich zapisanych w konstytucji. 
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Chcieli odwo³aæ W³odarczyka z NRL
Andrzej W³odarczyk (na zdjêciu), by³y wiceminister zdrowia,

wci¹¿ jest wiceprezesem Naczelnej Rady Lekarskiej. Pod koniec
czerwca g³osowa³a ona jednak wniosek cz³onka rady z Opola o odwo-
³anie W³odarczyka z funkcji wiceprezesa NRL. Wed³ug wniosko-
dawcy W³odarczyk nieodpowiednio siê zachowywa³ podczas pe³nienia
funkcji wiceministra zdrowia w czasie strajku lekarskiego w Rado-
miu. Poparcie dla wniosku wyrazi³ prezes NRL Konstanty Radziwi³³,

który m.in. wytkn¹³ mu zwolnienie wielu konsultantów. WypowiedŸ by³a ostra, a W³odar-
czyk zapowiedzia³, ¿e z³o¿y skargê na Radziwi³³a za naruszenie Kodeksu Etyki Lekar-
skiej do naczelnego rzecznika odpowiedzialnoœci zawodowej. Na stanowisku wicepreze-
sa NRL pozosta³, bo wniosek nie uzyska³ wiêkszoœci.
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Kadrowe zmiany 
w Narodowym 
Funduszu Zdrowia

Marek Wójtowicz
(na zdjêciu) zosta³ od-
wo³any ze stanowiska
p.o. dyrektora oddzia³u
mazowieckiego Naro-
dowego Funduszu
Zdrowia. Rzeczniczka

NFZ Edyta Grabowska-WoŸniak po-
wiedzia³a, ¿e w zwi¹zku z tym, i¿ Wójto-
wicz by³ jedynie pe³ni¹cym obowi¹zki,
w ka¿dej chwili móg³ byæ odwo³any.
Media spekulowa³y, ¿e powodem dymi-
sji by³ konflikt personalny z prezesem
NFZ Jackiem Paszkiewiczem. Odwo³a-
nie nast¹pi³o na kilka dni przed godzin¹
„0” wprowadzenia Jednorodnych Grup
Pacjentów. Odwo³any dyrektor jest chi-
rurgiem. Skoñczy³ te¿ ekonomikê zdro-
wia na Uniwersytecie Warszawskim
oraz Studium Zarz¹dzania w Millwood
w Stanach Zjednoczonych. 
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Jeden z chirurgów plastycznych oznajmił, że jesteśmygłupimi sztukmistrzami albo bardzo odważnymi pionierami,w zależności od tego, jaki będzie wynik. Ostatecznie opiniapubliczna znacznie lepiej przyjęła wiadomość o zabiegu niżniektóre środowiska naukowe czy etyczne.
(Benoit Lengelé, profesor anatomii i chirurgii Uniwersytetu Louvain w Belgii, o reakcjach po pionierskim przeszczepieniu twarzy od dawcyzmarłego w wywiadzie dla Gazety Wyborczej z 22 czerwca 2008 roku)

Czy prywatne ubezpieczenia to lek na z³o
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